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جناب احمدي آن طور که پيش از انجام مصاحبه 
فرموديد ش�ما معتقد به اولويت س�اخت يک 
جامعه عدالتخواه براي تحقق گام دوم انقلاب 
هستيد و معتقديد در گام اول ما از اين اولويت 
غفلت کرديم و جنب�ش عدالتخواهانه  دهه  50 
را به جامع�ه عدالتخواه بدل نس�اختيم. چرا و 
چگونه ب�ه اين نتيجه رس�يده ايد و اين جامعه 
عدالتخواه�ي ک�ه مي فرمايي�د دقيق�اً به چه 

معناست؟
جامعه عدالتخواه، يک س��نت الهي اس��ت. ب��ه نظر من 
اينکه خداوند جهان انس��اني را اين همه متکثر آفريده 
و از نظر کمي قريب به 8 ميليارد جمعيت را خلق کرده 
است دليلي جز نيل به هدف والاي عدالت نداشته است، 
چون ذات خداوند ذات عدالتخواهي است و خداوند خود 
را »قائماً بالقس��ط« معرفي مي کند و مي فرمايد: » شَهِدَ 
َّهُ  لاَ إلِهَ  إلِاَّ هُوَ وَ المَْلَائکَِةُ وَ أوُلوُا العِْلمِْ  قَائمِاً باِلقِْسْطِ«  اللَُّ  أنَ
از سوي ديگر اعتقاد ما بر اين است که عالم عرصه تجلي 
صفات خداوند اس��ت لذا همانطور که خ��دا رزاق بوده و 
جهاني آفريده که رزاقيت در آن محقق شود، عدالت نيز 
که از صفات خداوند اس��ت بايد در آيينه  جهان انساني 
تجلي يابد. خداوند خودش مي فرمايد: »لقََد أرَسَلنا رُسُلنَا 
باِلبَيِّناتِ وَأنَزَلن��ا مَعَهُمُ الکِتابَ وَالمي��زانَ ليَِقومَ النّاسُ 
باِلقِسطِ« اين آيه مطلق و درباره  همه   انبياست و رسالت 
همه انبيا را قيام به قسط مي داند. وقتي مي شود گفت به 
يک جامعه مطلوب رسيده ايم که در آن مردم موفق شوند 
عدالت را برقرار کنند، در غير اين صورت خواست خداوند 
محقق نشده و زيبايي عدالت را که خداوند دنبالش بوده 
شکل نگرفته است. اين هم که مي گويم جامعه  عدالتخواه 
منظورم محدوده  مش��خصي از 8 ميليارد انسان نيست، 
جامعه  عدالتخواه يک جامعه جهاني است. اصلًا نمي شود 
با نگاه الهياتي به جهان نگاه کرد و گفت منظور خدا فقط 
يک محدوده يا نژاد خاص بود. وقت��ي مي گويد »ليَِقومَ 
النّاس« يعني همه  مردم يعني حتي مردم امريکا و همه  
خلق الل. يکي از دلايلي که انقلاب اس��لامي نمي تواند 
تنها يک مس��ئله ايراني جلوه کند، همين اس��ت. اگر ما 
مي گوييم در ادامه راه انبيا هس��تيم و انبيا هم رسولاني 
از ذات اقدس الهي هس��تند، اين سنت الهي است که ما 

بايد دغدغه جهان انساني را داشته باشيم. مسئله خدا و 
مس��ئله انبيا، مدنيت مبتني بر عدالت است، کما اينکه 
حضرت خاتم هم وقتي مردم مکه ايشان را ياري نکردند 
که مدنيت مبتني بر عدالت را محقق سازد و به شهر يثرب 
رفتند و مردم اين ش��هر پاي کار آمدند، پروسه مدنيت 
مبتني بر عدالت پياده شد و خداوند نيز احکامي را براي 
تنظيم اين نوع از زندگي مبتني بر عدالت ارسال کرد تا 
عقلانيت اسلامي بين مردم رشد يابد و عدالت اقتصادي، 
اجتماعي، فرهنگي و ... گام به گام در اين جامعه تحقق 
يابد. ما معتقديم فقه ما نيز بايد مدنيت مبتني بر عدالت را 
رقم بزند. انقلاب اسلامي نيز در ذات خودش يک جنبش 
عدالتخواهانه بوده اس��ت و ش��عارهايي مثل استقلال، 
آزادي، جمه��وري اس��لامي امتداد آن ش��عار عدالت و 
برآمده از آن اس��ت. اين جنبش عدالتخواهانه بايستي 
مي آمد و ب��ه جامعه عدالتخواه تبديل مي ش��د. يعني از 
جنبش به نظم اجتماعي مي رسد و يک مدنيت مبتني 
بر عدالت را مي ساخت. اگر اين اتفاق رخ دهد، آن وقت 
اين مدل امکان تکثير در تمام جهان را دارد و مي تواند به 
يک الگوي جهاني بدل شود که اسمش را تمدن اسلامي 
مي گذاريم. به هر حال من فکر مي کنم ما به اين سمت 
نرفتيم و الان گير داريم، من معتقدم ما وقتي مي توانيم 
به سمت تمدن نوين اسلامي حرکت کنيم که در درون 
مرزهايمان توانس��ته باش��يم الگوهاي فراکتالي جامعه 
عدالتخواهي را آماده کرده باش��يم، وقتي اينطوري شد 
جوامع ديگر خودشان به سمت الگوبرداري از ما خواهند 
آمد و اصلًا ني��ازي نخواهد بود که ما بخواهيم س��ايرين 
را مشتاق کنيم، اگر کار درس��ت و حسابي انجام دهيم، 

سايرين خواهند آمد و از ما الهام خواهند گرفت. 
آنچه که گفتيد ناظر بر اهمي�ت عدالتخواهي 
بود و اينکه غايت عدالتخواهي انقلاب اسلامي 
چيس�ت. اما خيلي کلي اس�ت و به نظرم براي 
نيل به هدف بايد مصداقي و جزئي تر به مسئله 
پرداخت. لذا اگر بخواهم صريح تر بپرس�م اين 
جامعه عدالتخواه يعني چه و ما دقيقاً از جامعه 
چه چيزي مي خواهيم؟ به صورت فطري از هر 
فردي که بپرس�يم آيا دنبال عدالت هس�تي؟ 
پاسخش مثبت اس�ت و اصلًا نداريم کسي که 

بگويد عدالت براي من معن�ا و مفهومي ندارد، 
شايد اختلاف در تعاريف و برداشت ها از عدالت 

باشد اما عدالتخواهي وجود دارد و هست. 
اول اينکه جامعه متکثر است، قرآن هم »ناس« را خطاب 
قرار داده نه مومنون را و هنر انبيا اين است که کساني را 
جذب کنند که از ناس باشند نه مومنون. من فکر مي کنم 
در گام اول انقلاب بيشتر تمرکزمان بر مومنون بوده است 
و مومنين عدالتخواه را براي دستيابي به اهداف انقلاب 
اسلامي کافي ديده ايم و شايد گاهي سايرين را طرد هم 
کرديم و بر همين اساس است که رهبر انقلاب مرتباً در 
گام اول بر جذب حداکثري تأکيد داش��تند. تازه همين 
مومني��ن را هم مبتني ب��ر تأکي��دات ايدئولوژي خاص 
گلچين کرديم. ما معتقديم سنت الهي بر فراهم آوردن 
بستري اس��ت که همه بتوانند عدالتخواهي کنند تا در 
اين مسير عدالتخواهي خودشان نيز رشد کنند؛ جامعه 
را اگر رها کني در اميال و بدويتش و منافع شخصي اش 
مي ماند. براي عدالت بايد تربيت شويم وگرنه جامعه اي 
داريم که فقط ب��ه فکر خودش اس��ت و در برابر ديگران 
مي گويد ول کن بابا دس��ت بذار کلاه خودت را باد نبرد! 
جامعه به صورت طبيعي طول مي کشد تا عدالتخواه شود، 
حالا اگر با اين نگاه جذب حداقلي خودمان نيز محدوديت 
ايجاد کرديم و عده اي را در پروسه تربيتي نياورديم و آنها 
را ناديده گرفتيم، دچار ش��کاف اجتماعي مي شويم و با 
حاکميتي مواجه مي شويم که ادعاي عدالت هم دارد اما 
موفق نشده جامعه اش را براي عدالتخواهي تربيت کند 
و سر بزنگاه وقتي حاکميت نياز به جامعه دارد و مثلًا در 
جنگ اقتصادي از مردمش مي خواهد که کمتر مصرف 
کنند، نه تنها کسي گوش��ش بدهکار نيست بلکه مدعي 
هم مي شوند و مي گويند ديگي که براي من نجوشد سر 
سگ در آن بجوشد! و اين يعني رسيده به يک بي تفاوتي. 
البته خيلي از مسئولان همين را مي خواهند، مي خواهند 
که جامعه اي داشته باشيم که عدالتخواه نباشد تا هي از 
حق خودش و حق همنوعانش سؤال کند و از مسئولان 
و مدي��ران مطالبه گري کن��د. اميرالمومني��ن به مالک 
گفتند ستون دين و بستر همبستگي و ذخيره روزي که 
مي خواهي به جنگ دشمنانت بروي عموم مردم هستند 
و اگر عموم مردم را نداشته باشي نمي تواني اين پروسه را 

جلو ببري. لذا من معتقدم چون جامعه در بدويت خودش 
و دنب��ال منفعت خودش اس��ت بايد بس��ترهايي براي 
عدالتخواهي فراهم کنيم و برويم در سطح شهرستان ها 
و روستاهاي کشور و واقعاً به مردم مسئوليت اجتماعي 
بدهيم نه اينکه مانند دولت هاي گذشته مردم را بخواهيم 
فقط براي اينکه دنب��ال ماش��ينمان راه بيفتند و دور و 
اطرافمان را شلوغ کنند. جامعه عدالتخواه جامعه اي است 
که مردم در آن احساس مس��ئوليت اجتماعي مي کنند 
و براي اين احس��اس مس��ئوليت بايد به آنها اختيارات 
بدهيم. ما بايد از س��طح روستاها شروع مي کرديم و اول 
حقوق عمومي مردم را براي آنها تبيين مي کرديم و بعد 
منابع عمومي را به آنها مي سپرديم و کار را مي سپرديم 
که خودش��ان انجام دهند، خودش��ان نظ��ارت کنند و 
خودشان حقوق خودشان را مطالبه کنند. اينطور به يک 
مدل کاملًا فراکتال در سطح روستاها مي رسيديم و بعد 
مي توانستيم اين را در مدارس، محلات و. . . پياده سازي 
کنيم. با اين حس��اب مي توانيم يک جامع��ه عدالتخواه 
بسازيم که مردم در آن به حقوقش��ان آگاهند، حقوق را 
هم رعايت مي کنند، شاخص هاي فرهنگي، اقتصادي و 
سياسي شان رشد کرده، اهل مشارکت، تعاون و اخلاق 
هستند، همسايه حق همسايه را رعايت مي کند، موجر 
مستأجر را به چش��م يک کالا نگاه نمي کند و فسادها و 
کلاهبرداري ها کم مي ش��ود. من معتقدم ما اين کار را 
تا به امروز به صورت کام��ل نکرديم، حالا يا تجربه اش را 
نداشتيم يا شعورش را نداش��تيم يا کارگزاراني داشتيم 
که خيانتکار بودند و مردم را بي تفاوت و رشد نايافته بار 
آوردند. مي بينيم که هنوز حتي در سکوهاي ورزشگاه که 
يک مکان ورزشي است بالا تا پايين يک بازيکن فوتبال 
را در 90 دقيقه به باد مي دهند و جامعه به شدت هيجاني 
و توده اي است و اصلًا حواسش به حقوق ديگران نيست. 
در حالي که اگر جامعه عدالتخواه ش��کل بگيرد شتاب 
وحشتناکي براي رس��يدن به تمدن اسلامي مي گيريم 
اما اگ��ر به جامعه عدالتخواه نرس��يم هر روز فرس��ايش 
اجتماعي داريم. هر روز اينجا درگيريم با بخشي از جامعه 
که شعار مي دهند سوريه را رها کن، فکري به حال ما کن؛ 
چرا؟ چون مس��ئله اصلي را درک نکرده اند و عدالتخواه 
نشده اند و اصلًا نفهميدند حمايت از سوريه يعني چي! لذا 
معتقدم چون عقب ماندگي جدي در گام اول داريم اگر 
به اين مسائل ورود نکنيم نمي توانيم گام هاي بعدي را در 
فرامرزها برداريم. شايد بتوانيم به صورت يک فرقه درآييم 
و در خارج از مرزها هم به صورت فرقه اي هسته هايي از 
مقاومت را شکل دهيم اما بايد بدانيم که فرقه سازي سنت 
و مأموريت الهي نيس��ت و حتي خداوند به بني اسرائيل 

گفت فرقه نشويد!
همانطور که فرموديد با جامعه اي مواجه هستيم 
که متکثر اس�ت و پيچيدگي هاي�ي دارد. اين 
پيچيدگي ها گاهي ريشه در مشکلات اجتماعي 
ما دارد و گاهي ريشه در پيچيدگي هاي مفهوم 
عدال�ت در عص�ر کنون�ي و در زندگ�ي امروز 
ما، به نظرت�ان چطور مي ش�ود در خ�لال اين 
پيچيدگي هايي که ش�اهدش هس�تيم به يک 

زندگي عدالتخواهانه دست يافت؟
واقعيت اين اس��ت که جامع��ه عدالتخ��واه، جامعه اي 
س��اده انديش نيس��ت. وقتي دنبال عدالت هستي بايد 
بداني که جه��ان امروز، جهان منافع ش��خصي و جهان 

 قدم اول در گام دوم
 نقد گام اول با نگاه عدالتخواهانه است

چندوچون نيل به عدالت در گام دوم انقلاب در گفت وگو با مجتبي احمدي، پژوهشگر مسائل اجتماعي و ديني 

جامعه عدالتخواه لازمه تحقق گام دوم انقلاب

انق�لاب اس�لامي ماحصل ي�ک جنبش 
اجتماعي است و گام بعد بايستي اين مي بود 
که اي�ن جنبش اجتماع�ي در فرمت هاي 
اجتماعي تبديل به جامعه عدالتخواه شود 
تا اين جامعه عدالتخواه همه چيز را بسازد. 
اگر اهتمام ما بر اين باش�د که فرآيندهاي 
اجتماع�ي به درس�تي ش�کل بگي�رد به 
نقطه اي خواهيم رس�يد که دول�ت که بر 
ساخت جامعه است نيز به درستي شکل 
مي گيرد. دولت که يک طبقه ممتازِ خاص 
نيست که بر جامعه حکومت کند، در منطق 
جمهوريت ما دولت ماحصل جامعه است

88498476گام دوم 

» عدالت در صدر هدف هاي اوليه  همه   بعثت هاي الهي اس�ت و در جمهوري اس�لامي نيز داراي همان شأن و جايگاه 
اس�ت. اين، کلمه اي مقدّس در همه  زمان ها و سرزمين هاس�ت و به صورت کامل، جز در حکومت حضرت ولي عصر 
)ارواحنافداه( ميسر نخواهد شد ولي به صورت نس�بي، همه جا و همه وقت ممکن و فريضه اي بر عهده  همه به ويژه 
حاکمان و قدرتمندان است.« 60 کلمه اي را که از پيش چشمتان گذشت، مي توان از محوري ترين بندهاي بيانيه گام 
دوم انقلاب دانس�ت که منطق آن نه  تنها در اين بيانيه بلکه در همه بيانات و پيام هاي سرنوشت ساز امامين انقلاب 
ظهور و بروز داشته اس�ت چراکه عدالت از اصلي ترين آرمان هاي انقلاب اس�لامي بوده و همه  شعارهاي انقلابي به 
نوعي برآمده از اين آرمان والا مي باشد. بر کسي پوشيده نيس�ت که انقلاب اسلامي در 40 ساله گذشته تلاش هاي 

بسياري در راستاي نيل بدين هدف داشته که نسبت به سنگلاخ هاي مسير شاهکار محسوب مي شود اما همانگونه 
که مقام معظم رهب�ري فرموده اند: »عدالت مورد انتظار در جمهوري اس�لامي که مايل اس�ت پيرو حکومت علوي 
شناخته شود، بسي برتر از اينهاست و چشم اميد براي اجراي آن به شما جوان هاست.« بر اين اساس نيل به عدالت 
نيازمند تلاش بيشتر است و بخشي از اين تلاش معطوف به نقد و بررسي عملکرد 40 سال گذشته و کندوکاو مسير 
پيش رو باز مي گردد، بدين جهت مصاحبه اي با مجتبي احمدي، پژوهشگر مسائل اجتماعي و ديني و فارغ التحصيل 
دانش�گاه امام صادق)ع(، ترتيب داده ايم. او معتقد اس�ت گام دوم انق�لاب تنها در صورتي محقق خواهد ش�د که 
جامعه اي عدالتخواه ش�کل گيرد. مش�روح مصاحبه  با وي درباره چندوچ�ون جامعه عدالتخ�واه از نظر مي گذرد.

منافع سرمايه داري اس��ت، جهاني است که همه 
چيز حتي اخلاق را هم اگر بتوانند تبديل به کالا و 
از آن سرمايه توليد مي کنند. ما معتقديم جامعه 
عدالتخواه بايستي براي عبور از اين پيچيدگي ها، 
نگاه انتقادي داشته باش��د. تک تک افراد جامعه 
بايد به خودش��ان هم نگاه انتقادي داشته باشند. 
ببينيد خداوند در قرآن کري��م چقدر آيه در نقد 
انسان نازل فرموده است و حتي مومنين و بالاتر 
از آن انبي��ا را نقد ک��رده چون خداون��د مي داند 
جهان انساني جهان خطرناکي است. او به انسان 
هوش بالا، ميل ف��راوان، قدرت بالا و توانايي هاي 
خارق العاده عطا کرده و اگر اين انسان نقد نشود 
تا جايي پيش مي رود که با بمب اتم به سر همنوع 
خودش مي زند. لذا بايد اي��ن منطق نقادي را در 
جامعه جا انداخت و جامع��ه مرتباً به نقادي خود 
بپردازد تا بتواند پيچيدگي ها را آشکار  و کجي ها 

را مشخص کند. 
وظيفه اصلي تربي�ت چنين جامعه اي بر 

عهده کيست؟
انقلاب اس��لامي ماحصل يک جنبش اجتماعي 
است و گام بعد بايستي اين مي بود که اين جنبش 
اجتماعي در فرمت هاي اجتماعي تبديل به جامعه 
عدالتخواه شود تا اين جامعه عدالتخواه همه چيز 
را بسازد. اگر اهتمام ما بر اين باشد که فرآيندهاي 
اجتماعي به درس��تي ش��کل بگيرد به نقطه اي 
خواهيم رسيد که دولت که بر ساخت جامعه است 
نيز به درستي شکل مي گيرد. دولت که يک طبقه 
ممتازِ خاص نيس��ت که بر جامعه حکومت کند، 
در منط��ق جمهوريت ما دول��ت ماحصل جامعه 
است، انقلاب اس��لامي که يک اليگارشي نيست، 
انقلاب اس��لامي ماحصل يک جنبش اجتماعي 
است و از دل مردم برآمده، حالا چه کار کنيم که 
اين جنبش اجتماعي عدالتخواه بتواند يک دولت 
عدالتخواه هم بسازد؟ وقتي روندهاي اجتماعي ما 
درست نيست، طبيعتاً دولت هم به درستي شکل 
نمي گي��رد. الان به گفته رهبر انقلاب 40 س��ال 
است پشت دولت اسلامي معطل مانده ايم و اين 
پروسه به سرانجام نمي رسد، بله نشده و با اين روند 
نمي شود؛ اين حرف من نيست، پيامبر خدا فرمود 
همانگونه که هستيد بر شما حکمراني مي شود. 
اميرالمومنين نيز فرمودند جامعه اصلاح نمي شود 
مگر اينکه حکومت و واليان اصلاح شوند و واليان 
اصلاح نمي شوند جز با اينکه جامعه اهل استقامت 
و مطالبه حق باش��د. يعني اين چرخه هر چند بر 
هم کنش دارد اما از جامعه آغاز مي شود و ما بايد 
تمرکز خود را بر تربيت جامعه اي عدالتخواه قرار 
دهيم. من باور دارم که انقلاب اسلامي با فرهنگ 
مي تواند در تاريخ باقي بماند چون فرهنگ است 

که نس��ل  ها باقي مي ماند. يک فرهنگ در تاريخ 
ماندگار مي ش��ود اما يک دولت مي گ��ذرد و اگر 
فرهنگ مناسبي وجود نداشته باشد دولتي ديگر 
مي تواند جامعه را باز از راه خودش منحرف کند. 

به نظر ش�ما اصلي ترين موانع تش�کيل 
اين جامعه عدالتخواه در 40 سال گذشته 

و همچنين در گام دوم چيست؟
در گام اول به خاطر جن��گ، ترورهاي منافقين، 
فعاليت گروهک ه��اي ضد انق��لاب و اتفاقاتي از 
اين دست شرايط کش��ور کمي امنيتي شد، ماها 
هم نرفتيم به اين سمت که جنبش عدالتخواهانه  
انقلاب��ي را در جامع��ه نهادينه کني��م و آن را با 
فرآيند ه��اي اجتماع��ي و توزيع مس��ئوليت در 
جامعه زنده نگاه داريم. گاهي به اسم حفظ ثبات 
فضاي کنش��گري از مردم گرفته ش��ده، طبيعتاً 
وقتي مردم فضاي کنشگري نداشته باشند، رشد 
نخواهند کرد و اينطوري در يک هفته تحت تأثير 
جاروجنجال و شعارهاي خوش رنگ و لعاب رأي 
مي دهند و دولت هايي انتخاب مي ش��وند که باز 
دامن مي زنند به امنيتي ش��دن فض��ا و خاموش 
شدن شعله هاي عدالتخواهي در جامعه و جامعه 
سوق پيدا مي کند به سمت يک جامعه توده اي که 
هر کسي مي تواند با زبان بازي و جريحه  دار کردن 
احساسات بالا برود، در حالي که جامعه عدالتخواه، 
جامعه اي باهوش و تيزهوش است و از آنجا که يک 
جامعه به تمام معنا انتقادي است هيچ کس جرئت 
نمي کند حرف هايي بي پايه و اساس و مبتذل بزند 
چون بلافاصله در معرض نقد ق��رار مي گيرد. لذا 
درک غلط از تأمين امنيت و ثبات از موانع تربيت 
جامعه عدالتخواه اس��ت. اميرالمؤمنين مي گويد 
مردم براي بقاي حکومتي که در آن عدالت جاري 
اس��ت طمع دارند، يعني م��ردم مي گويند اتفاقاً 
اين حکومت بايد بماند، يعني خودش��ان امنيت 
را تضمين و دشمن را از براندازي نااميد مي کنند. 
فرقه را مي شود حذف کرد اما جامعه را نمي شود 
حذف کرد. نبايد از اشتباهات مردم ترسيد، مگر 
حاکم��ان کم اش��تباه کردند، ح��الا دو دهم هم 
بگذاريم مردم اش��تباه کنند اما در عوضش مردم 
بزرگ مي شوند و رشد مي کنند. انقلاب اسلامي و 

جمهوري اسلامي پايه اش بر يک ملت عدالتخواه 
است و اين ملت بايد محکم باش��د تا انقلاب هم 
محکم باشد و راهش را دقيق و با قدرت برود و به 
ظهور برسد چون ظهور را قرار نيست يک فرقه رقم 

بزنند. ظهور يک حرکت جهاني است. 
يکي ديگ��ر از موانع موج��ود بر س��ر راه جامعه 
عدالتخواه، فهم هاي غلطي است که برخي آقايان 
از دين دارند، برخي ها با استناد به آياتي مثل »اکثر 
الناس لايعقلون« به کلي مردم و جمهوريت را کنار 
مي زنند و مي گويند اکثر مردم اصلًا نمي فهمند! 
من اين آي��ه را انکار نمي کنم، ام��ا اين آيه بدين 
جهت نيست که اين اکثر ناس را ول کنيم بلکه از 
اين جهت است که اين اکثر ناس را بياوريم، عاقل 
کنيم و با همين ها حکومت تش��کيل دهيم؛ اگر 
اکثر ناس را ول کنيم که تبديل مي شويم به يک 
فرقه و همين اکثر ناس که نمي فهمند مي آيند و 
ساقطمان مي کنند! پس اين يک واقعيت است و 

واقعيتي است براي تغيير نه براي پذيرش. 
بخش ديگري از موانع، به موانع ذهني و رفتاري 
حزب اللهي ها برمي گردد. ش��ما ببينيد خداوند 
حتي براي قوم لوط هم پيغمبر فرستاده است! 
اما م��ا الان چقدر واقعاً جرئ��ت داريم مثل خدا 
ب��ه دل کج روي ه��اي اجتماعي بزني��م و اين 
کج روي ه��ا را اصلاح کنيم؟ ببيني��د اين موانع 
ذهني باعث شده از جامعه دور بيفتيم. بگذاريد 
صادق باش��يم، خداوند ب��ه حض��رت ابراهيم 
ِّي جَاعِلُکَ للِنَّاسِ إمَِاماً« نمي گويد  مي گويد: »إنِ
»للحزب اللهيون« نمي گويد »للمومنون« بلکه 
مي گويد »للناس«، ناس همه مردم هستند. ما 
تفسيرمان و انگاره هاي ذهنيمان اين نيست که 
دين براي همه اس��ت بلکه فکر مي کنيم براي 
حزب اللهي ه��ا و مومنون اس��ت و اي��ن فاصله 
گرفتن از حرف قرآن اس��ت. م��ا مثل يک فرقه 
با مردم رفتار مي کنيم. ما هن��ر رفتار با مردم را 
نداريم. پيامبر 40 سال با جامعه جاهلي زندگي 
کرد و بعد پيامبر ش��د و قرار ب��ود همان جامعه 
جاهلي را هدايت کند و رشد دهد. بله هزينه هم 
دارد سختي هم دارد مشکلات هم دارد. اين نوع 
برخورد کنوني ما باعث مي شود جامعه فکر کند 
اسلام، ائمه، روحانيت و ولايت فقيه فقط براي 
حزب اللهي هاست و آنها نبايد دورش بيايند، در 
حالي که در طول تاريخ روحانيت و دين هميشه 
پناهگاه و ملجأ مردم بوده است و در گام دوم هم 

بايد اين اصلاح شود. 
يک مانع هم ش�ايد فهم از عدالت باشد. 
بعضي ها تنها فهمشان از عدالت، عدالت 
مادي است يعني فقط در تحقق عدالت 
دنبال توزيع امکانات مادي هستند و بس. 

عدالت را تنها در همين مي بينند که براي 
روستاها جاده اي فراهم شود و يخچالي 

برود و برق کشي شود. 
بله اي��ن ن��گاه ماترياليس��تي در برخي ها وجود 
دارد و اش��تباه هم اس��ت. عدال��ت زماني تحقق 
مي يابد که نيازهاي م��ردم در همه  جهات تأمين 
و فرصت شکوفايي استعدادهايشان فراهم شود. 
اين از حقوق ملت است. عدالت جز اين نيست که 
بندگان خدا به حقوقشان برسند و اين حقوق فقط 
حقوق مادي نيست بلکه حقوق غيرمادي مهم تر 
است. مثلًا همين برنامه عصر جديد را ببينيد، اين 
برنامه واقعاً در زمينه عدالت رسانه اي عالي بود و 
به همه مردم اين فرصت را داد که استعدادهايشان 
ديده و به آنها توجه شود البته نقدهايي هم به اين 
برنامه وارد اس��ت ولي از اين منظر بسيار جايش 
خالي بود. لذا باي��د عدالت را گس��ترده تر ديد و 
فقط در حد امکانات مادي آن را خلاصه نکرد و به 
شکوفايي استعدادها و تأمين نيازهاي غيرمادي 
نيز توجه داشت و از طرفي نبايد منتي هم بر سر 

مردم بگذاريم. 
به عنوان آخرين سؤال به نظرتان اولين 
گام در گام دوم انقلاب براي تشکيل يک 

جامعه عدالتخواه چيست؟
اولي��ن گام در گام دوم نقد گام اول اس��ت. بايد 
ببينيم چه ايراداتي داش��تيم و اشراف پيدا کنيم 
به عملک��رد خودمان. اگ��ر ما اش��راف کاملي به 
وضعيتمان نداشته باش��يم هر چه جلوتر برويم 
ويروس هاي سيس��تم رش��د کرده و ناگهان در 
هنگامي که سيس��تم با تکانه اي مواجه مي شود، 
خود را بروز مي دهد. مثل ويروس��ي که در بدني 
وج��ود دارد و اگر ب��ه آن توجه نش��ود و معالجه 
نگردد، به محض آنکه بدن ضعيف شود خودش 
را نشان مي دهد. بر کس��ي پوشيده نيست که ما 
در 40 سال اول مش��کلاتي داشتيم، اشکالي هم 
وارد نيس��ت چون به قول رهبر انقلاب تجربه اي 
نداشتيم و تنها ديکته نانوشته است که غلط ندارد 
اما مهم آن است که اين اشکالات را خودمان که 
دلسوز اين انقلاب و اين کشور هستيم ببينيم و با 

همفکري و هم انديشي رفع کنيم. 

اولين گام در گام دوم نقد گام اول است. 
بايد ببينيم چه ايراداتي داشتيم و اشراف 
پيدا کنيم ب�ه عملکرد خودم�ان. اگر ما 
اش�راف کاملي ب�ه وضعيتمان نداش�ته 
باشيم هر چه جلوتر برويم ويروس هاي 
سيستم رشد کرده و ناگهان در هنگامي 
که سيس�تم با تکانه اي مواجه مي شود، 
خود را بروز مي دهد. مثل ويروس�ي که 
در بدني وج�ود دارد و اگر ب�ه آن توجه 
نش�ود و معالجه نگردد، ب�ه محض آنکه 
بدن ضعيف شود خودش را نشان مي دهد
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